

## Psychological Counseling Programs In The Service Of Individual And Society



## برامج الإرشاد النفسي في خدمة الفرد والمجتمع

### Right Formation.....Proper Counseling

Third International Conference of the  
Department of Education and Human  
Studies - Faculty of Arts and Sciences

April 29 - May 1 2014

[educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om)

### "إعداد قويه.....إرشاد مليه"

المؤتمر الدولي الثالث لقسم التربية والدراسات  
الإنسانية - كلية العلوم والآداب

29 أبريل - 1 مايو 2014

[educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om)

Arabic Form: [www.arabpsynet.com/Congress/CongJ41UnizwaOmanFormAr.Doc](http://www.arabpsynet.com/Congress/CongJ41UnizwaOmanFormAr.Doc)

English Form: [www.arabpsynet.com/Congress/CongJ41UnizwaOmanFormEng.Doc](http://www.arabpsynet.com/Congress/CongJ41UnizwaOmanFormEng.Doc)

#### Objectives of the Conference

1. Taking a look through some research on the Condition of Mental Health policy services in the Sultanate of Oman and other countries which gives a better view of the current and future needs.
2. Developing practical applications of counseling within plans of Formatting & Curriculums psychological counselor.
3. Identifying the most socio-cultural & others challenges in preparation & Practice psychological counseling in the Arab world.
4. psychological counseling in the Arab world between theory and practice.
5. Learned benefit in the areas of utilizing counseling in the fields of primary mental health care (psycho-social support for special groups and victims of disaster).
6. Viewing the new developments in the formation of psychological counselors.
7. Involving young researches to exchange experiences of research in the areas of counseling.
8. Demonstrating positive aspects of employing psychological counseling in serving the individual and society.

#### Themes of the Conference

1. Insights, experiences and practices of contemporary world in preparing curriculums for a psychological counselor.
2. Graduate programs in the fields of psychological counseling in Arab universities from the perspectives of international quality- standards & -assurance.
3. The Role of Counseling in overcome contemporary social problems.
4. Challenges of counseling in the Arab world.
5. Counseling from theory to practice.
6. The role of the counselor with societal partnership in addressing psycho-social problems during crises from the perspective of international organizations, local governmental and non-governmental organizations, etc...
7. Counseling in Arab and Islamic societies.

#### أهداف المؤتمر

- 1) إلقاء النظر من خلال بعض الدراسات والبحوث على واقع الخدمات النفسية في السلطنة والدول الأخرى مما يعطي صورة أفضل عن الحاجات الراهنة والمستقبلية.
- 2) تطوير التطبيقات العملية للإرشاد النفسي ضمن خطط إعداد المرشد النفسي.
- 3) التعرف على أبرز التحديات التي تواجه الإرشاد النفسي في الوطن العربي.
- 4) التعرف على واقع الإرشاد النفسي بين التنظير والممارسة العملية.
- 5) دروس مستفادة في مجال توظيف الإرشاد النفسي في مجال الرعاية النفسية الأولية (الدعم النفسي الاجتماعي للفئات الخاصة وضحايا الكوارث - الفرق متعددة الاختصاصات).
- 6) التعرف على المستجدات في مجال تشكيل المرشدين النفسيين.
- 7) إشراك الباحثين الشباب في تبادل الخبرات في ميادين البحث في الإرشاد النفسي.
- 8) إبراز الجوانب الإيجابية لتوظيف الإرشاد النفسي في خدمة الفرد والمجتمع.

#### موضوعات المؤتمر

1. رؤى وخبرات وتجارب عالمية معاصرة في مجال برامج إعداد المرشد النفسي.
2. برامج الدراسات العليا في مجال الإرشاد النفسي في الجامعات العربية في ضوء معايير الجودة العالمية
3. الإرشاد النفسي و دوره في مواجهة المشكلات المجتمعية المعاصرة.
4. تحديات الإرشاد النفسي في الوطن العربي.
5. الإرشاد النفسي من التنظير إلى الممارسة العملية.
6. دور المرشد النفسي في الشراكة المجتمعية لمواجهة المشكلات النفسية الاجتماعية في الأزمات من منظور المنظمات الدولية، والهيئات المحلية الحكومية وغير الحكومية.
7. الإرشاد النفسي في المجتمعات العربية والإسلامية.

8. The role of psychological counseling in the service of special need groups.

9. Various international experiences in providing counseling services – their Formation, Work Organization & kinds of services they provide.

10. Experiences of social institutions in providing counseling services at both local and global levels.

11. Distance training and its role in preparation of psychological counselors (virtual universities, training programs using websites, and professional networks).

#### Conference Proceedings

The conference activities are organized according to the followings:

1. Sessions of scientific research.
2. Symposia/seminars for special research
3. Practical training sessions – workshops.
4. Sessions for poster presentations (to encourage young researchers among master students to present findings of their research from the University of Nizwa and other universities in Oman).

#### Special Session

There will be a special session within the conference for specialists in psychological counseling among participants from Arab and foreign experts. The purpose of the session is to utilize their experiences to discuss proposals and to give their suggestions on the programs of Bachelor degree and Doctorate of psychological counseling in the University of Nizwa.

#### Announcement for Participation

• The University welcomes participation of professionals with experiences in either educational programs related to psychological counseling or psychological counseling services in different fields.

• An interested researcher should send his research abstract or his contribution (not more than 300 words) including his professional curricular vitae and current working organizations to e-mail of the conference: [educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om). Deadline for acceptance is 22/12/2013. Any research abstract without curricular vitae would be excluded.

• The University bears the costs of accommodation, transport, meals, and visa processing for participants whose research papers are accepted. The University does not bear costs of travel to participate the conference.

#### Guidelines for acceptance of research

1. The research and contributions should be in the field of psychological counseling and consistent with the objectives, framework and themes of the conference. The priority would be given to the work that focuses on reality, experiences, preparing and training students in higher education (Bachelor's, Master's and Doctorate).

2. The research and contributions would be accepted in either languages, Arabic or English. However, the research abstract of not more than 300 words should be presented in both languages.

8. دور الإرشاد النفسي في خدمة الفئات الخاصة.

9. التجارب الدولية المختلفة في مجال تقديم خدمات الإرشاد النفسي: إعدادهم، طريقة تنظيم عملهم، الخدمات التي يقومون بها.

10. تجارب المؤسسات الاجتماعية في تقديم الخدمات النفسية على المستويين المحلي والعالمي.

11. التدريب عن بعد ودوره في إعداد المرشدين النفسيين (جامعات افتراضية، دورات تدريبية باستخدام الشبكة العنكبوتية، الشبكات المهنية).

#### فعاليات المؤتمر

يتم تنظيم فعاليات المؤتمر وفقاً لما يأتي:

- 1- جلسات بحوث علمية.
- 2- ندوات / حلقات بحث خاصة.
- 3- جلسات تدريب عملي على هامش المؤتمر Workshops
- 4- عروض إعلامية poster session or poster presentation (لتشجيع الباحثين الشباب من طلاب الماجستير من جامعة نزوى وجامعات أخرى في السلطنة بعرض دراساتهم أو أبحاثهم).

#### جلسة خاصة

سيتم ضمن المؤتمر تنظيم جلسة خاصة للمتخصصين في الإرشاد النفسي من الخبراء العرب والأجانب المشاركين للاستفادة من خبراتهم في مناقشة خطة برنامج بكالوريوس الإرشاد النفسي والدكتوراه في جامعة نزوى وتقديم المقترحات.

#### الإعلان عن الرغبة في المشاركة

• ترحب الجامعة بمشاركات المتخصصين ذوي الخبرة سواء في مجال البرامج التعليمية المتعلقة بالإرشاد النفسي أو بخدمات الإرشاد النفسي في الميادين المختلفة.

• يرسل الباحث ملخصاً لبحثه أو مساهمته (لا يزيد عن 300 كلمة)، بالإضافة إلى سيرته العلمية والمؤسسة التابع لها خلال مدة أقصاها 2013|12|22 على البريد الإلكتروني للمؤتمر [educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om) وسيسبقه ملخص غير مرفق بالسيرة العلمية.

• تتحمل الجامعة تكاليف الإقامة، والنقل، والطعام، واستخراج التأشيرات اللازمة للمشاركين المقبولة أبحاثهم، ولا تتحمل تكاليف السفر للمشاركة في المؤتمر.

#### شروط التقديم بالدراسات والبحوث

1) أن تكون الدراسات والبحوث والمساهمات في مجال الإرشاد النفسي و منسجمة مع أهداف المؤتمر، وإطاره وموضوعاته، مع إعطاء الأولوية لتلك الدراسات والبحوث المستخلصة من أوقوع خبرات تأهيل الطلاب وتدريبهم على مستوى التعليم العالي (البكالوريوس، الماجستير، الدكتوراه).

2) تقبل الدراسات والبحوث والمساهمات باللغتين العربية أو الإنجليزية، مع تقديم ملخصين بالعربية والإنجليزية للبحث لا يزيد كل منهما عن 300 كلمة.

3. Taking account of the general method followed in writing research report (introduction, theoretical framework, methods (procedures), results, discussion, conclusion, recommendations, references, and appendices). The exceptions would be given for presenting contributions related to practices and experiences where they are written according to the requirements of the contributions.

4. The research should include:

Research title on the first page (font size 14, bold, text centered), followed by the name of researcher (font size normal - 12 Arial or Simplified Arabic), researcher's academic title and working organization (font size 12). The research paper should be written using word process (Word) in A 4 size paper with original margin size (2.45 cm in all sides).

5. Organizing a reference list in alphabetical order at the end of the research paper including all references used in the text according to APA style (American Psychological Association). Please refer to this website <http://www.apastyle.org> for information about APA style.

6. Tables and Figures: Preferable to be concise as much as possible.

7. Research and contributions are subject to review accordingly and they would be only published after approval and making required modifications or corrections.

8. Scientific Research Committee for the Conference only considers an accepted research for academic promotion after discussion of the research paper in the presence of researcher himself. And each document issued by the Committee will indicate this meaning.

9. For review, research and contributions should be sent to this e-mail: [educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om) not later than 16/3/2014. The number of words in the research should not exceed 10,000 words.

10. The researcher is responsible of language and typing errors in his research work.

11. The languages of the conference are Arabic and English and the conference may accept research written in Arabic or English.

#### Information about the University of Nizwa

To learn more the University of Nizwa, please open the website of the University [www.unizwa.edu.om](http://www.unizwa.edu.om)

#### Tourist Information about the Sultanate of Oman

You can visit the website of the Omani Ministry of Tourism, where you can discover much about the Sultanate such as places of tourism, hotels and visiting sites, the province of Nizwa and Governorates of the Sultanate: <http://www.omantourism.gov.om/wps/portal/mot/tourism/oman/home>

#### Important Information and Deadlines

Commencement date of the conference: April 29 – May 1 2014

Deadline for acceptance of abstracts: 22/12/2013

Deadline for acceptance of full research: 16/3/2014

3) يراعى في كتابة البحث النموذج العام في كتابة "تقرير البحث" Research report : (المقدمة، الإطار النظري، الإجراءات، النتائج، المناقشة، الخلاصة، التوصيات، المراجع، الملاحق). ويستثنى من ذلك المساهمات المتعلقة بعرض التجارب والخبرات حيث تتم كتابتها وفق مقتضيات المساهمة.

4) يتصدر الصفحة الأولى من البحث عنوان البحث، حجم الخط 14 بارز (وسط السطر)، يليه اسم الباحث، حجم الخط 12 العادي (Simplified Arabic, or Arial)، لقبه العلمي والجهات التي يعمل بها، حجم الخط 12. ويكتب البحث بتنسيق وورد Word على ورق مقاس A4، مع مراعاة الأصول المتعلقة بالهوامش النظامية (2.45 سم من كل الجهات).

5) توضع قائمة المراجع مرتبة أبجدياً في نهاية التقرير، وتتضمن جميع المراجع التي أشير إليها في المتن، وذلك وفق نظام الجمعية الأمريكية لعلم النفس (APA). لذا نرجو التكرم بالاطلاع على الموقع الإلكتروني الآتي:

<http://www.apastyle.org>

6) الجداول: يفضل أن تكون مختصرة قدر الإمكان وكذلك الأشكال.

7) تخضع البحوث والمساهمات للتحكيم وفق الأصول، ولا تنشر إلا بعد الموافقة عليها وإجراء التعديلات المطلوبة.

8) لا تعدُّ اللجنة العلمية للمؤتمر البحوث مقبولة للترقيات الأكاديمية إلا بعد استكمال نقاشها بحضور الباحث نفسه. وكل وثيقة تصدر عن اللجنة ستتضمن الإشارة إلى هذا المعنى.

9) ترسل البحوث والمساهمات على عنوان البريد الإلكتروني: [educon@unizwa.edu.om](mailto:educon@unizwa.edu.om) للتحكيم في موعد أقصاه 16/3/2014. على أن لا يزيد عدد كلمات البحث عن (10.000 كلمة)

10) يتحمل الباحث نفسه مسؤولية الأخطاء اللغوية والمطبعية.

11) لغة المؤتمر: اللغة العربية، والانجليزية. ويمكن قبول البحوث باللغة العربية أو اللغة الإنجليزية.

#### معلومات عن جامعة نزوى

لمعرفة المزيد عن جامعة نزوى نرجو التكرم بفتح الموقع الإلكتروني للجامعة [www.unizwa.edu.om](http://www.unizwa.edu.om)

#### معلومات سياحية عن السلطنة

يمكنكم الاطلاع على موقع وزارة السياحة العمانية. حيث يمكنك — من خلال هذا الموقع الإلكتروني — أن تكتشف الكثير عن السلطنة كالأماكن السياحية، والفنادق، والتجوال، ولاية نزوى، محافظات السلطنة [www.omantourism.gov.om/wps/portal/mot/tourism/oman/home](http://www.omantourism.gov.om/wps/portal/mot/tourism/oman/home)

#### معلومات وتواريخ مهمة

تاريخ الانعقاد : 29 أبريل – مايو 2014

آخر موعد لقبول الملخصات : 2013/12/22

آخر موعد لقبول البحوث : 2014/3/16

للتواصل والاستفسار هاتفياً: الأستاذ ماجد الكليب، مقرر اللجنة العلمية

(فارق التوقيت غرينتش +4) 0096896267216

## نحو أثرنا دليل الأطباء و أساتذة علم النفس

خريف 2013 : فصل السير العلمية بـ " شبكة العلوم النفسية العربية "

"السير العلمية" للأطباء النفسانيين و اساتذة علم النفس

إضافة أو تحديث الميرة العلمية

[www.arabpsynet.com/cv/cv.htm](http://www.arabpsynet.com/cv/cv.htm)

دليل الأطباء و أساتذة علم النفس: البحث عن " السير العلمية"

(مجموع السير العلمية للأطباء و لعلماء النفس: 1222 )

أطباء نفسانيون

[www.arabpsynet.com/CV/default.asp](http://www.arabpsynet.com/CV/default.asp)

( عدد السير العلمية للأطباء: 418 )

أساتذة و اخصائيو علم النفس

[www.arabpsynet.com/CV/defaultPsychologists.asp](http://www.arabpsynet.com/CV/defaultPsychologists.asp)

( عدد السير العلمية لأساتذة و اخصائيو علم النفس: 804 )

<https://www.facebook.com/notes/arabpsynet-mails/508821295867649>

## Arabpsynet Congress

دليل المؤتمرات النفسية العربية و العالمية

**Arabic Edition**

<http://www.arabpsynet.com/HomePage/Psy-Cong.Ar.htm>

**English Edition**

<http://www.arabpsynet.com/HomePage/Psy-Cong.htm>

**French Edition**

<http://www.arabpsynet.com/HomePage/Psy-Cong.Fr.htm>

**Congress FORM**

<http://www.arabpsynet.com/congre/CongForm.htm>